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ON THE TYPOLOGY, EVOLUTION AND
CHRONOLOGY OF LIGHT-CLAY (LATE
HERACLEAN) NARROW-NECKED AMPHORAE

Sergey Vnukov

Abstract

The article suggests new clarified evolutionary development scheme of the late
Heraclean light-clay narrownecked amphorae of the type S IV. In the 1st-3rd cc. AD it
was the most common type of wine containers in Northern Black Sea region which
could be found in large amounts on a huge territory. Some chronological variants and
sub variants of this type are distinguished (S IVA - J, Z). The evolution of type forms is
traced. These changes were happening fast but gradually without dramatic changes. It
has been established that the development of the vessels form was not straightforward
and unidirectional. Their evolution was developing in one direction but in two parallel
lines of spiked and flat-bottomed containers. One dead-end type of such amphorae has
been identified. The analysis also allowed distinguishing new types of narrow-naked
vessels, regulating a typological scheme of the studied vessels and specifying their
dating which are often in the basis of the chronology of mass material of the Black Sea
Region in the Roman time.
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ЕЩЕ РАЗ О ТИПОЛОГИИ, ЭВОЛЮЦИИ И
ХРОНОЛОГИИ СВЕТЛОГЛИНЯНЫХ
(ПОЗДНЕГЕРАКЛЕЙСКИХ) УЗКОГОРЛЫХ АМФОР

Внуков Сергей Юрьевич

Аннотация

В статье на основе новых материалов предложена уточненная эволюционная схема
развития позднегераклейских светлоглиняных узкогорлых амфор типа C IV. В I-III
вв. н.э. это была самая распространенная в Северном Причерноморье
разновидность винной тары, массово встречавшаяся на огромной территории.
Выделяется несколько хронологических вариантов (C IVA-J, Z) и подвариантов
этого типа и прослеживается эволюция формы амфор. Эти изменения происходили
в целом быстро, но постепенно, без резких скачков. Было установлено, что
развитие формы сосудов не было прямолинейным и однонаправленным. Их
эволюция шла в одном направлении, но по двум параллельным линиям остро- и
плоскодонной тары. Установлена и одна тупиковая разновидность таких амфор.
Проведенный анализ также позволил выделить новые разновидности узкогорлой
тары, упорядочить типологическую схему изученных сосудов и уточнить их
датировки, которые часто лежат в основе хронологии массового материала
Причерноморья римского времени.
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